
راه  سعادت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5122 |  یک ش��نبه 4  تی��ر 1396 | 30 رمض��ان 1438 |  اذان ظه��ر: 13:07 | 
غروب آفتاب: 20:24 | اذان مغرب:20:45 | نیمه شب شرعی:00:14 |      اذان صبح فردا: 04:04 | طلوع آفتاب فردا: 05:50 |

نما | حسین  کشتکار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

   مازيار معاوني* 
جلیل سامان در تاريخ تلويزيون از جايگاه و موقعیت منحصر 
به فردي برخوردار است؛ كس��ي كه توانست براي اولین بار 
تابوشكني كند و به تاريخ سیاسي معاصر و تاريخچه گروهك 
منافقین يا همان مجاهدين خلق بپردازد و آن را به تصوير 
بكش��د. حتي افرادي مانند محمد حسین مهدويان، بهروز 
ش��عیبي و كمال تبريزي كه بعد از وي در سینما كار هاي 
»ماجراي نیمروز«، »س��یانور« و »امكان مینا« را ساختند 
با وجود اينكه مديوم كارش��ان متفاوت بود باز هم به نوعي 

وامدار راهي هستند كه سامان باز كرد. 
اين كارگردان تا پیش از ساخت سريال نفس، مجموعه هاي 
»ارمغان تاريكي« را در سال 89 و »پروانه« را در سال 92 با 
مضمون فعالیت هاي گروهك منافقین ساخته بود و جاي 
تأسف است كه س��ومین اثر از اين مجموعه سه گانه يعني 

»نفس« ضعیف ترين كار كارگردان به شمار مي رود. 
»پروانه« و »ارمغان تاريكي« در مقايس��ه با »نفس« هر دو 
كارهاي قابل قبول تري بودند و حتي »نفس« در مجموع كار 
خوبي بود. در مقايس��ه نفس اصلًا كار خوبي نیست. از بعد 
تاريخي سريال نفس، هم اينكه ما براي كساني كه حوصله 
خواندن تاريخ را ندارند يا اينكه نس��ل جواني هس��تند كه 
روزگار قبل از انقلاب را درك نكرده اند يا علاقه دارند تاريخ 
را به صورت مجموعه اي تصويري و تلويزيوني نگاه كنند و به 
آثار مكتوب علاقه اي ندارند، كار تاريخي بسازيم خیلي خوب 
است و بیننده با ديدن سريال مي تواند تاريخ كشور را ورق 
بزند. سريال نفس البته اشاره مستقیمي به مقطع زماني آغاز 
سريال نمي كند اما از حوادث اينگونه برمي آيد كه بايد اواخر 
سال 56 باشد و بعد ما در میانه سريال شاهد وقايع انقلاب 

در سال 57 هستیم.
 بعد از آن ه��م كه انقلاب پی��روز مي ش��ود، منافقین وارد 
درگیري مسلحانه با انقلاب و نظام مي شوند اما در اين بین 
ايرادي وجود دارد ك��ه پیش از اين نیز ب��ر فیلم »ماجراي 
نیمروز« وارد شده بود و آن اين اس��ت كه كارگردان وقايع 
را باز نمي كند و به اتفاقات و نحوه انجام آنها نمي پردازد. ما 
در »نفس« هم نمي بینیم كه ايدئولوژي منافقین چه بوده و 
چه شد كه شروع به اقدامات وحشتناكي علیه مردم كردند! 
در س��ريال نفس به طور اخص همه چیز در س��ايه و شبح 
مي گذرد و حتي ما از همكاران »روزبه« نمي بینیم. درحالي 
كه مي ش��د در اين بخش از مس��تندات موجود از عملكرد 
س��ازمان منافقین اس��تفاده كرد و حتي تصاوير مستند را 
مي شد در سريال آورد و با داس��تان دراماتیك آن مخلوط 

كرد، كه متأسفانه اين اتفاق رخ نداد. 

بعد از بعد تاريخي بايد به درام س��ريال نفس اشاره كرد كه 
حتي از بعد تاريخي آن نیز به شدت ضعیف تر است. پیشینه 
خانوادگي»ناهید« به خوبي بیان نمي ش��ود و بیننده علت 
جذب شدن وي به س��مت فعالیت هاي سیاسي و همكاري 
آن با سازمان را متوجه نمي ش��ود و اين بر باورناپذير بودن 
س��ريال مي افزايد. همه مي دانند كه منافقی��ن روي رفتار 
سازماني دقت داشته و حتي در اين زمینه بي رحم و خونريز 
بوده اند و همه كارش��ان مطابق ب��ا آيین نامه هاي داخلي و 
تشكیلاتي ش��ان بوده اس��ت. پس بیننده حداق��ل بايد در 
جريان چگونگي رابطه ناهید با س��ازمان در پیش انقلاب و 
بعد از آن قرار گیرد، آيا وي عضو سازمان بوده؟ اگر نبوده چرا 
بايد سازمان اجازه دهد يكي از اعضايش وارد رابطه عاطفي 
با دختري شود كه شناختي از وي ندارد، اين رفتارها مغاير 
با مشي منافقین بوده است. ما هنوز هم مي بینیم كه حتي 
اعضاي اين گروهك در روابط خانوادگي نیز اصول سازماني 

خود را رعايت مي كنند. 
در مورد بازي ها شخصیت پدر خانواده »ناهید« كه مسعود 
بايگان آن را بازي مي كرد به خاطر بازي خوب رايگان و چهره 
كاريزماتیك وي خ��وب از آن درآمده بود ولي چهره پدري 
كه قبلًا وابسته به نظام حاكم بوده و اكنون به هر دلیلي جدا 
شده و منتقد معتدل نظام حاكم است، پیش از اين با بازي 
مسعود رايگان در سريال »مدار صفر درجه« ديده شده بود. 
حتي كارگردان معماي ش��اه هم همین الگو را با جايگزين 

كردن سعید نیكپور تكرار كرد.
 اين الگو آنقدر تكرار شده اس��ت كه كاركردش را از دست 
داده است. البته بايد از بازي خوب علیرضا كمالي كه با وجود 
قابلیت هاي خوبش كمتر فرصت ديده شدن پیدا كرده بود 
و اس��تفاده خوب از ژاله صامتي كه جزو بازيگران قديمي و 
جزو نسلي است كه ممكن اس��ت فراموش شود، در سريال 

»نفس« تقدير كرد. 
* منتقد سينما و تلويزيون

   فرزين ماندگار
صداوس�يما چقدر مس�ئله تكفيري ها را جدي گرفته اس�ت؟ 
اي�ن موضوع�ي اس�ت ك�ه از لاي نگراني هاي هنرمن�دي كه 
سال هاست در تلويزيون فعاليت مي كند، قابل شناسايي است. 
خوشبختانه در داخل ايران به بركت تفوق فكري مذهب شيعه 
رويكردهاي تكفيري جايگاهي ندارد اما تكفيري ها سال هاست 
كه در منطقه به معضلي جدي تبديل شده اند، رسانه ها به ويژه 
صداوسيما چقدر مسئولانه در اين زمينه موفق عمل كرده اند. 
رسول نجفیان ديروز با اشاره به تعصبات كوركورانه طرفداران جبهه 
تكفیر و وهابي گري گفت: هنرمندان مسلمان وظیفه سنگیني در 
اين برهه حس��اس از تاريخ بر دوش دارند، آنها بايد با تولید فیلم ها 
و سريال هايي با مضامین ديني و انساني، اسلام ناب را به جهانیان 
بشناسانند. بازيگر سینما و تلويزيون با بیان اينكه داعش به اسم دين 
به دنبال اسلام هراسي اس��ت، گفت: »به نظرم اولین هدف اجلاس 

راديو و تلويزيون هاي اسلامي بايد داعش زدايي باشد.«

اين هنرمند با اش��اره به اينك��ه قطعاً ضرورتي ب��وده كه راديو و 
تلويزيون هاي اسلامي به نام اسلام جمع شدند و مجمع عظیمي 
به نام اجلاس كشورهاي مسلمان راه انداختند، گفت: »من فكر 
مي كنم اولین هدف اي��ن اجلاس بايد داعش زدايي باش��د زيرا 
شرايطي به وجود آمده كه داعش به نام دين اسلام جنايت هاي 

بي شماري انجام مي دهد.«
وي با اش��اره به اينكه صهیونیس��م بین المللي از دين مبین اسلام 
كه پ��ر از مهرباني، ف��داكاري، ايثار و انسان س��ازي اس��ت هراس 
دارد، خاطرنش��ان كرد: آنها رحماني و س��بحاني نیس��تند و همه 
رفتارهاي شان شیطاني است و جز به جهان گشايي، جنگ افروزي و 

شیطنت و جنگ هاي داخلي راه انداختن فكر نمي كنند. 
اين بازيگر سینما و تلويزيون با بیان اينكه هدف امريكا و متحدانش 
از حمله به عراق، دستگیري صدام نبود، گفت: ببینید چه بلوايي 
راه انداختند به بهانه س��لاح هاي كشتار جمعي رژيم بعث عراق، 
سال هاست كه حتي بعد از دس��تگیري و اعدام صدام، در عراق 
حضور دارن��د و مردم اين كش��ور را آزار مي دهند، در نتیجه اين 
كنفرانس ها و اين اجتماعات بايد با افشاگري به جهانیان و نشان 
دادن توطئه هايي كه علیه دين مبین اسلام كه دين مهرباني است 

و هرگز به فكر جهان گشايي نیست، برگزار شود. 
نجفیان تصريح كرد: اس��لام ديني است كه اگر يك نارنجك بیفتد 
جوان ايراني خودش را روي آن مي اندازد تا بقیه آسیب نبینند و فقط 
خودش به شهادت برسد ولي دين داعشي خودساخته است و براي 
توطئه و اسلام هراس��ي به وجود آمده، براي اينكه يك نفر بمب به 

خودش ببندد و مردم بیگناه را به خاك و خون بكشد.

رسول نجفيان:

صداوسيما بايد با توليد سريال، اسلام ناب را به جهانيان بشناساند
   حسين بركتي

مهدي س�جاده چي، فيلمنامه نويس، درباره لزوم ساخت آثار 
سينمايي با موضوعيت قدس و فلسطين اظهار كرد: سينماي 
ما به ساختن فيلم هايي با اين موضوع نياز دارد اما فيلم هايي 
كه ساخته مي شود نياز ما را برطرف نمي كند. ما براي اينكه به 
فلسطين كمك كنيم بايد فيلم بسازيم تا هميشه زنده بماند. 
سجاده چي در پاسخ به اينكه با توجه به مفهوم جنگ نرم چقدر لازم 
است در زمینه مسائلي چون فلس��طین آثار سینمايي تولید كنیم، 
خاطرنشان كرد: سینما يك رسانه است و طبیعتاً نمي شود موضوعي 
مثل فلسطین را ناديده گرفت و بديهي است كه بايد در اين زمینه 
آثاري داشته باشیم اما از آنجايي كه در حال حاضر سینما مخاطباني 
دارد كه به گیشه ها رونق مي بخشند و تقريباً هم همه فیلم ها صرفاً 
براي سرگرمي ساخته مي شوند، درباره موضوع فلسطین فیلم ساختن 
كمي سخت است؛ فیلمي كه مخاطب آن را ببیند تا هزينه و زحمت 
فیلمس��از بر باد نرود. مشكل اينجاس��ت كه فقط مسئله فلسطین 
نیس��ت و حتي در زمینه دفاع مقدس نیز ما به مشكلاتي در سینما 
برمي خوريم، چون اصولاً فیلم هايي س��اخته نمي شود كه مخاطب 
واقعي داش��ته باش��ند. وي ادامه داد: بنابراين با توجه به مشكلات 
موجود در اين عرصه، فیلمس��ازان خوب ه��م از ورود به اين حوزه 
پرهیز مي كنند و همین مسئله دَري را براي افرادي باز مي كند كه 
در حوزه هاي ديگر راهي براي فیلم ساختن پیدا نمي كنند. در نتیجه 
به س��راغ اين گونه فیلم ها مي آيند و فقط مي خواهند كاري ساخته 
باشند، بدون اينكه به ساختار فیلم توجه كنند. من فكر مي كنم ما به 
ساختن اين گونه فیلم ها در سینما نیاز داريم اما فیلم هايي مي سازيم 

كه واقعاً نیاز ما را برطرف نمي كنند. فقط امیدوارم روزي نرسد كه 
مسئولان ما به اين نتیجه برسند كه دست از اين موضوعات بردارند 
بلكه راه هايي پیدا كنند و اجازه بدهند جريان آزاد سینما اين مسیر 
را پیدا كند. اين اتفاق در سینماي ما شدني است البته اگر مشكلات 
حل شود. اين فیلمنامه نويس گفت: به هر حال فیلم خوب را بودجه و 
سفارش نمي سازد، بلكه دغدغه هنرمندي مي  سازد كه در وهله اول 
يك آرتیست است و زبان سینما را مي شناسد و در وهله دوم دغدغه 
دارد. اگر هنرمند دغدغه كاري داشته باشد، مطمئناً راه ساختنش 
را پیدا مي كند، به عنوان مثال، همیشه دلیل ساخته شدن فیلم هاي 
خوب و موفق در حوزه دفاع مقدس، حضور فیلمسازاني بوده كه واقعاً 
دغدغه اين موضوع را داشتند و همین مسئله باعث موفقیت اثرشان 
شد. بنابراين اگر ما فیلمس��ازاني هم كه دغدغه فلسطین را داشته 
باشند پیدا كنیم و حداقل هر دو يا سه سال يك بار فیلمي سینمايي 
با اين موضوع داشته باشیم خیلي خوب است و براي تغذيه فرهنگي 

سینماي كشورمان كافي است.

سجاده چي:

فيلم بسازيم تا فلسطين زنده بماند

   محمدصادق عابديني
ب�ا پاي�ان يافت�ن م�اه مب�ارك رمض�ان، 
ويژه برنامه ه�اي مناس�بتي اي�ن م�اه ني�ز 
به پاي�ان رس�يد و از بعد از پاي�ان تعطيلات 
عيد س�عيد فطر، برنامه هاي رس�انه ملي به 
حالت عادي خود باز خواهد گش�ت و اكنون 
مي ش�ود ن�گاه دقيق ت�ري ب�ه برنامه هاي 
تلويزي�ون در ط�ول م�اه خ�دا داش�ت. 
به مناس��بت پايان يافت��ن ويژه برنامه هاي ماه 
رمضان��ي تلويزي��ون، »ج��وان« در گفت وگو 
با منتق��دان نظ��رات آنها را درب��اره كم و كیف 

سريال هاي ماه رمضان جويا شده است. 
    ماهي كه خدا به تلويزيون 

پاس گل مي دهد 
سیدمحمد حسیني، منتقد و كارشناس رسانه 
در گفت وگو با »جوان« درباره ش��رايط خاص 
تلويزيون در طول ماه رمضان مي گويد: تلويزيون 
ما تنها رسانه اي است كه خداوند در ماه رمضان 
به آن پاس گل مي دهد، آن هم درست در منطقه 
شش قدم! اين در حالي است كه بقیه شبكه هاي 

تلويزيوني دنیا در حالت آچمز به سر مي برند. 
اين منتق��د مي افزاي��د: ما دو ن��وع نظم در 
زندگي داريم يك��ي نظم مس��لكي و دومي 
نظم رسانه اي، كه اين دو نظم با هم منطبق 
نیس��تند، به نحوي كه مثلًا نظم مسلكي ما 
مي گويد شب ها زودتر بخوابیم و صبح زودتر 
بیدار شويم، ضمن استفاده از فضیلت صبح 
كه در دين به آن اش��اره شده اعمال مذهبي 
را به موقع انجام دهیم، اما نظم رس��انه اي ما 
مي گويد شب تا دير وقت پاي تلويزيون باشیم 

و فیلم و سريال ببینیم. 
در طول ماه رمضان اين شانس براي تلويزيون 
ما پیش مي آيد كه س��بك زندگ��ي مردم بر 
اساس نظم مس��لكي مي ش��ود و مردم حتي 
اوقات شرعي را بر اساس اعلام تلويزيون جويا 

مي شوند. 
اين پاس گل را خدا به تلويزي��ون ما داده در 
حالي كه باقي شبكه هاي تلويزيوني ماهواره 
كه بیش از 100 ش��بكه فارس��ي زبان است، 

چنین شرايطي را ندارند. 
حس��یني با انتق��اد از عملكرد صداوس��یما در 
ماه رمضان مي گويد: به رغم اينك��ه در اين ماه 
فرصت طلايي براي تلويزيون پیش مي آيد كه 
مخاطبانش را بالا بب��رد، در عمل مي بینیم كه 

چنین اتفاقي نمي افتد. 

  تبليغ زندگي زرد هنرمندان 
در تلويزيون

اين منتقد با اش��اره به برنامه ه��اي اجتماعي 
تلويزي��ون در م��اه رمض��ان امس��ال گف��ت: 
تاك ش��و هاي تلويزيوني يكي از بي خودترين و 
بي ربط ترين برنامه هايي است كه در ماه رمضان 
از تلويزيون پخش شد؛ برنامه هايي كه پر بود از 
بازيگران مهمان و ديگر چهره هايي كه س��بك 

زندگي شان زرد است. 
وي تأكید مي كند: در تمام دنیا س��بك زندگي 
افرادي مانند بازيگران سینما و تلويزيون »زرد« 
به شمار مي رود و اين زرد بودن به شخص هنرمند 
بازنمي گردد، اصلًا شخصیت يك هنرمند بسیار 
محترم، اما چه چیز آموزن��ده اي در زندگي آنها 
وجود دارد كه مردم با ديدن آن آموزش ببینند؟ 
تاك ش��و هايي كه از چنین مهماناني اس��تفاده 
مي كنن��د نیز فقط براي كس��اني خوب اس��ت 
كه زندگي ش��ان را بر اس��اس »خوش باشي« و 

»لذت هاي دنیايي« پیش مي برند. 
حس��یني تصريح مي كند: بايد به رس��انه ملي 
گفت»فاين تذهبون؟« به كدام سمت مي رويد؟ 
وقتي برنامه هاي ماه رمضاني تلويزيون بیش��تر 
جنبه رف��ع تكلیف دارد و عجله اي بودن ش��ان 
مشخص است، آيا مديران صداوسیما نمي دانند 
ماه رمضان چه وقتي از س��ال اس��ت؟ اينكه در 
همه تقويم ها است از قبل مي شود برايش برنامه 

ريخت، پس چرا برنامه ها سرسري است؟
اين منتقد بر لزوم توجه به اقشار مختلف جامعه 
از جمله كس��اني كه براي اولین بار مكلف شده 
و روزه مي گیرند، مي گويد: تلويزيون هر س��ال 

مي داند كه عده اي نوجوان تازه به س��ن تكلیف 
رس��یده اند و نیازمند فضاي معنوي هستند و 
قطعاً در جريان هس��تند كه ب��زرگان معنوي و 
ش��خصیت هاي ديني نیز در طول ماه رمضان 
توجه ويژه اي به تلويزيون پی��دا مي كنند ولي 
مي بینیم كه اي��ن فرصت به راحتي از دس��ت 

مي رود. 
حسیني مي گويد: در طول سال دو گاه و موقع 
اس��ت كه تلويزيون مي تواند نقش اصلي ترين 
رسانه را براي مردم بازي كند كه هر دو مناسبت 
مذهبي ان��د. گاه اول ك��ه مهم ترين اس��ت ماه 
رمضان است و گاه دوم دهه اول ماه محرم است 
كه مردم كمتر به تماشاي برنامه هاي ماهواره اي 
مي نشینند و بیشتر به سمت برنامه هاي ديني 
تلويزيون گرايش پیدا مي كنن��د، با وجود اين 
مي بینیم كه تلويزيون به جاي بهره گیري از اين 
نظم مسلكي كاري مي كند كه مردم به استفاده 
از گوش��ي هاي موبايل رو بیاروند و حتي اوقات 
شرعي را بر اساس اذاني كه برنامه موبايلي پخش 

مي كند، دنبال كنند. 
   اين مديريت تلويزيون است كه مي گويد 

چه چيز ساخته شود
طهماس��ب صلح جو، منتقد پیشكسوت سینما 
و تلويزيون نیز درباره اف��ت كیفیت برنامه هاي 
تلويزيون در ماه مب��ارك رمضان و به خصوص 
س��ريال هاي مناس��بتي اين ماه ب��ه »جوان« 
مي گوي��د: تلويزي��ون داراي سلس��له مرات��ب 
مديريتي است و هر شبكه براي خودش مديراني 
دارد كه درباره ساخت س��ريال و مجموعه هاي 
داس��تاني در ش��بكه تصمیم مي گیرند. اينكه 
چه چیز س��اخته ش��ود و با چه كساني ساخته 
ش��ود در اختیار اين مديريت است. پس اگر در 
ماه رمضان برنامه هاي صداوس��یما دچار افت 
مي شود دلیل و ريشه آن را بايد در مديريت هر 
شبكه جس��ت وجو كرد نه اينكه آن را به گردن 
عوامل ساخت برنامه انداخت. اينكه چه برنامه اي 
ساخته شود و چه حال و هوايي داشته باشد نیز 
با نظر مديران تلويزيون مشخص مي شود. آنها 
هستند كه طرح ها و فیلمنامه هاي پیشنهادي را 
براي ساخت مصوب مي كنند و بودجه مي دهند. 
آنه��ا بايد حواس ش��ان به برنامه س��ازان جوان 
اس��تعدادي كه در تلويزيون داريم باشد و به  با 

جذابیت برنامه ها دقت كنند. 
صلح جو ادامه مي دهد: بیننده تلويزيون به دنبال 
ديدن مباحث فلس��فه و منطق در برنامه هاي 
تلويزيوني نیست، اولويت اول براي آنها جذابیت 
برنامه و سرگرم كننده بودن آن است و بعد از آن 
مي شود مباحث ديگري از جمله مباحث فلسفي 
را بیان كرد. براي همین اس��ت ك��ه مي بینیم 
در طول ماه رمضان به جاي آنكه س��ريال هاي 
مناس��بتي جذابیت داشته باش��د مردم بیشتر 
پاي تماشاي مسابقات و تماشاي لیگ جهاني 
والیبال و مس��ابقه تیم ملي فوتبال نشس��تند! 
چون اين مسابقات در عین جذابیت هیجان را به 
بینندگانش تزريق مي كند. با توجه به اظهارات 
دو منتقد سیما، مي توان گفت كه در ماه مبارك 
رمضان، برنامه هاي رس��انه ملي نتوانسته است 
آن طور كه انتظار مي رفت موفق باشد و حداقل 
در ماهي كه مي شد ديگر رقبا را كنار زد، شاهد 

عملكرد مناسبي از سوي صداوسیما نبوديم.

در طول ماه رمضان اين ش��انس 
براي تلويزيون ما پيش مي آيد كه 
سبك زندگي مردم بر اساس نظم 
مس��لكي مي ش��ود و مردم حتي 
اوقات ش��رعي را بر اساس اعلام 
تلويزيون جويا مي ش��وند. اين 
پاس گل را خدا ب��ه تلويزيون ما 
داده در حالي كه باقي شبكه هاي 
تلويزيون��ي ماه��واره ك��ه بيش 
از 100 ش��بكه فارس��ي زب��ان 
است، چنين ش��رايطي را ندارند

ماه رمضان در تلويزيون چه خبر بود؟!

تلويزيون پاس گل رمضانی خدا را گل نكرد

جنايت با سس مظلوميت 
چند سال پیش بود كه حدود 15 خاخام بسیار جوان از امريكا 
به ايران آمدند و در محل انجمن سینماي دفاع مقدس با آنان 
به بحث و گفت وگو نشس��تم. اولین س��ؤال آنان از من درباره 
هولوكاست بود. جواب من به آنان چنین بود: »همین الان به 
خیابان رفته و از هر ايراني بپرس��ید كه نظرشان درباره تفكر 
نازي ها چیست؟ اكثريت قريب به اتفاق ملت ما نظر مثبتي به 
رفتار ضدانساني نازي ها ندارند، پس بحث تأيید رفتار نازي ها 
و اس اس هاي جنايتكار در جنگ اصلًا در بحث هولوكاست در 
ايران و بین مسلمانان مد نظر نبوده و موضوعیت ندارد، كشته 
شدن حتي يك انس��ان بیگناه، با هر آيین و مسلك در نزد ما 
نابخشودني است، چه روس باش��د، چه يهودي يا هر خلقت 

ديگر خدا، پس در بحث انساني همگي مشتركیم. 
ولي دعوا از آنجا شروع مي شود كه اگر چنین جنايتي با چنین 
ابعادي صورت گرفته 11 میلیون يهودي به دست اروپايیان 
آلماني تبار كشته شده اند، چرا به  جاي عبرت، اين ماجرا خود 
توجیه جنايتي بس بزرگ تر يعني اخراج و نسل كش��ي ملتي 
بیگناه شده و تقاصش را مردمان خاورمیانه در حال پس دادن 
هستند، به قول مثل ما ايراني ها گنه كرد در بلخ آهنگري، به 
شوشتر زدند سر مسگري )مترجم براي ترجمه چه مي كشید( 
... و اگر چنین جنايتي رخ نداده، پس چرا دولتمردان غرب با 

مردمي بیگناه در نقطه اي دور چنین مي كند؟«
خاخام روزن از من پرسید كه دولت شما مي گويد اصل واقعه 

اتاق هاي گاز و كشتار يهوديان دروغ است. 
جوابم اين بود كه من از س��وي خودم و نه ديگران سؤالاتي 
در اين قسمت از تاريخ دارم. آيا مي دانید كه هیتلر در جنگ 
جهاني اول گروهبان بود و لحظه اي كه قبول قرارداد خفت بار 
ورساي و شكست آلمان به او داده مي ش��ود در بیمارستان 
به خاطر آس��یب ديدگي از گازهاي ش��یمیايي میدان نبرد 
نابینايي موقت داش��ت؟ آيا مي دانید كه برخلاف جنگ اول 
جهاني كه صدها هزار مجروح ش��یمیايي داشت، در جنگ 
دوم جهاني حتي يك گلوله ش��یمیايي در جبهه ها شلیك 
نشد؟ چرا وقتي چنین گازي را هیتلر در جبهه هاي جنگ به 
كارگیري نمي كند، آن را در اردوگاه هاي اس��را به كارگیري 
كند كه استفاده از فشنگ مقرون به صرفه و كم خطرتر است 
و ادامه دادم: »در تبلیغات ضدآلمان نازي غربي ها مي گويند 
از روغن بدن اين اس��را صابون و از موي بدن شان متكا براي 

سربازان آلماني جبهه ها مي ساختند. 
س��ؤال اين اس��ت س��رباز نازي كه خود را  نژاد برتر دانسته 
و يهوديان را نجس، چطور حاضر مي ش��ده ك��ه از صابوني 
اين چنی��ن براي نظافت اس��تفاده كن��د؟ و آيا اس��تفاده از 
موهاي پر از ش��پش و میكروب براي س��اخت مت��كا، عامل 
شیوع بیماري هاي مس��ري در جبهه هاي آلمان نمي شده؟ 
و آيا اص��لًا از لحاظ اقتصادي مگر گلیس��رين ت��ا آن موقع 
اختراع نش��ده بوده تا كس��ي بخواهد از چربي بدن اسرايي 
اين چنین لاغر و استخواني كه در تمام عكس ها و فیلم هاي 
آن روزگار مي بینیم، روغن گیري ب��ا بازده اقتصادي كند؟ و 
اگر صهیونیس��ت ها حق دارند با فرض قبول آمار كش��تگان 
11میلیون يهودي كش��ور فلسطین را اش��غال كنند، پس 
روس ها با 23میلیون قربان��ي در جنگ نیز حق دارند دوباره 
آلاسكا را از امريكا پس بگیرند و همچنین اگر ملتي كه 4 تا 6 
هزار سال پیش از جايي رانده شده، برگشت را حق مسلم خود 
مي داند، پس همین نسل فلسطین كه تنها 50 سال است كه 
از خانه اخراج ش��ده و هنوز كلید منازل شان در دستا ن شان 

مي باشد با همان استدلال بالا بدين حق اولي ترند...«
بقیه بحث با اين خاخام هاي جوان بماند تا بعد... ؛ ولي بحثي 
ب��ا خودماني ها هم دارم. آيا بهتر نیس��ت ك��ه در تبلیغات و 
س��خنراني ها، به جاي نف��ي مطلق و ناقص هولوكاس��ت، از 
اس��تدلال دوگانه اي س��ود ببريم كه در هر دو وجه )اتفاق و 
اغراق( يا )عدم اتفاق( اين ماجرا، به هر شكل محكوم كننده 
كلي سوءاستفاده امروزين از واقعه هولوكاست باشیم؟ چرا 
كه با ناقص وارد ش��دن در واقع��ه اي كه ب��ه اروپايیان ربط 
مس��تقیم دارد، زمینه را براي سوءاستفاده تبلیغاتي و قیافه 
انس��ان مظلوم به خ��ود گرفتن صهیونیس��ت ها و برعكس، 
بي رحم و شريك جنايت نازي ها بودن در حق ما مسلمانان 

را باز مي كنیم. 
آيا بزرگ ترين ضربه به جنايتكاران اس��رائیلي آن نیست كه 
نه تنها در بین طرفداران مظلومین فلسطین و میان مسلمانان 
جهان، بلكه حتي به تفكر آن فرد يهودي س��رگردان آماده 
مهاجرت و اسیر ذهنیت غلط در امريكا و اروپا نیز به شیوه اي 
انساني و اقناعي و صحیح وارد شويم كه او بدين گونه هرگز به 
خود اجازه پروراندن روياي ارض موعود و مهاجرت به اسرائیل 
را ندهد؟ آيا واقعاً تبلیغات امروز ما درباره فلسطین و موضوع 

هولوكاست در همه ابعاد و براي همه وجوه ماجراست؟
به نظر تفكر بازنگرانه و آسیب شناس��ي در شناخت بهتر اين 
درد تاريخي و نیز جستن راه هاي جديد تبلیغي براي رسوخ 
صحیح در افكار حداقل در كرسي هاي آزادانديشي و اذهان 
متفكران دلس��وز و آزاده اين كش��ور و جهان، هزينه و خرج 

چنداني نخواهد داشت.

حكمت 25: 

ياَ ابنَْ آدَمَ إذَِا رَأيَتَْ رَبَّكَ سُ�بْحَانهَُ 

يتَُابعُِ عَلَيْ�كَ نعَِمَهُ وَ أنَْ�تَ تعَْصِيهِ 

فَاحْذَرْهُ. 
 اى فرزند آدم ! زمانى كه خدا را مى بینى 
كه انواع نعمت ها را به تو مى رساند تو 

در حالى كه معصیت كارى، بترس. 

حبیب احمدزاده     یادداشت

 »نفس« ضعيف جليل سامان

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي: 
 سينما همگام با شرايط اجتماعي جديد

بايد پاسخگوي نيازها باشد
معاون�ان س�ازمان  و  س�يدرضا صالحي امي�ري در جم�ع مدي�ران 
س�ينمايي تأكي�د ك�رد: ام�روز س�ينما در ح�ال اجتماعي ش�دن اس�ت 
و اگر س�ينما حركت نكن�د، عدم حرك�ت آن تبدي�ل به مطالبه مي ش�ود. 
امیري، وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، در نشست شوراي معاونان و مديران سازمان 
سینمايي، سمعي و بصري گفت: امروز سینما در حال اجتماعي شدن است و اگر 
سینما حركت نكند، عدم حركت آن تبديل به مطالبه مي شود. بنابراين سینما بايد 

خودش را به سطح اجتماع برساند و به نیازها پاسخ دهد. 
وي افزود: تشكیلات س��ینما بايد به سمت س��ازمان نظام صنفي هنر برود و اين 
سازمان تنها نقش سیاستگذاري، حمايتي و نظارتي در حوزه مناسبات سینمايي 

كشور را ايفا كند. 
عضو ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي در بخش ديگري از س��خنان خود با اشاره 
به توانايي  هاي رئیس س��ازمان س��ینمايي در اين حوزه، از خدمات و تلاش هاي 
حجت الله ايوبي، رئیس پیشین اين سازمان تقدير كرد. صالحي امیري در عین حال 
تصريح كرد: منظومه  فرهنگي چند ويژگي دارد. اول اينكه نظم مطلق دارد، دوم 
اينكه حركت آن گردشي است و سوم اينكه در اين گردش، خلق نگاه مديريتي 

جديد هم ايجاد مي شود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي همچنین گفت: حق انتخاب معاونان و مديران بر 
عهده رئیس سازمان است و من در اين انتخاب ها دخالتي ندارم و مطمئن هستم 
كه انتخاب هاي آقاي حیدريان مبتني بر تجربه بیش از30 ساله اش در حوزه سینما 

است و مديراني انتخاب مي كند كه پاسخگوي نیازها باشند.

    خبر


